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Andreas Uldum, Medlem af Inatsisartut, Demokraterne 
/Her 

Besvarelse af § 37 spørgsmål nr. 128 - omdannelse af Nukissiorfiit til et 
aktieselskab 
 

Kære Andreas Uldum 

 

Tak for dine spørgsmål om eventuel omdannelse af Nukissiorfiit til et aktieselskab.  

 

Indledningsvis vil jeg gerne fremhæve, at arbejdet med en omdannelse af Nukissiorfiit 

endnu er undervejs og der er derfor nogle af dine spørgsmål, som ikke kan besvares 

fuldstændigt.  

 

Det fremgår i begrundelsen for dit § 37-spørgsmål, at effektiviseringsgevinsterne ved en 

omdannelse kan være svære at se.  

 

Naalakkersuisut mener, at der kan være klare fordele ved at omdanne Nukissiorfiit til et 

aktieselskab. Heriblandt kan fremhæves:  

 En professionel bestyrelse og en øget forretningsbaseret drift. 

 Nukissiorfiit A/S kommer under kendte privatretlige rammer. 

 Bedre mulighed for langsigtet strategisk planlægning i selskabet. 

 

Dine spørgsmål er gengivet og besvaret enkeltvist i det nedenstående. 

 

1. Hvordan vil Naalakkersuisut sikre, at frigivne midler i forbindelse med 

omdannelsen af Nukissiorfiit til et aktieselskab vil blive brugt på lignende 

anlægsinvesteringer og ikke på den almindelige drift af samfundet? 

 

Det er min forventning, at et beslutningsforslag dels beskriver hvad der skal ske med de 

eksisterende udlån til Nukissiorfiit og som beskriver, hvordan der sikres fremadrettet 

finansiering af investeringer i Nukissiorfiit  

 

Der er flere mulige løsninger, som er skitseret i redegørelse om omdannelse af 

Nukissiorfiit til aktieselskab. Det er korrekt, at en model kan være, at Landskassen ikke 

skal låne penge til selskabet fremadrettet.  

Det er Naalakkersuisuts økonomiske politik, at de offentlige finanser skal styres 

ansvarligt og stabilt. Derfor skal større udlån fra landskassen kun gennemføres, såfremt 

der er positive budget- og samfundsøkonomiske gevinster. Det kræver, at der 

gennemføres analyser i overensstemmelse med gældende vejledning udarbejdet af 

Departementet for Finanser og Indenrigsanliggender. 

 

I øvrigt fastlægges landskassens udgifter i Inatsisartut 

 

25-06-2014 

Sags nr. 2014-100974  

Dok. nr. 1618282   

 

Postboks 1614 

3900 Nuuk 

Tlf. (+299) 34 50 00 

Fax (+299) 34 54 10 

E-mail: apn@nanoq.gl 

www.naalakkersuisut.gl 

 

 



 

2 
 

2. Hvordan vil Naalakkersuisut finansiere følgende merudgifter, der vil opstå, hvis 

Nukissiorfiit bliver omdannet til et aktieselskab: 

a. Vederlag til bestyrelsen 

b. Som udgangspunkt vil det være dyrere for at et offentligt aktieselskab end for 

Selvstyret at optage lån på det private marked. Denne renteforskel skal 

finansieres. Hvordan? 

 

Vedrørende spørgsmål 2 a.  

Såfremt Nukissiorfiit omdannes til et aktieselskab, vil omkostningerne til bestyrelsen 

blive en del af de løbende driftsudgifter i selskabet.  

 

Det er desuden værd at bemærke, at en professionel bestyrelse er et muligt virkemiddel 

til, at en omdannelse af Nukissiorfiit til et aktieselskab kan give en mere effektiv drift.  

 

Vedrørende spørgsmål 2 b.  

Det er korrekt, at selvstyrets aktieselskaber generelt betaler mere i rente end hvad 

selvstyret selv kan optage lån til.  

Nukissiorfiit betaler allerede i dag mere i rente end hvad selvstyret selv kan låne penge 

til. Der er ikke gennemført drøftelser med finansieringsinstitutter om hvilket renteniveau 

Nukissiorfiit kan forvente, men det kan både være højere og lavere end de nuværende 6 

pct. der betales i rente til landskassen. Renteudgifter finansieres af den løbende drift i 

Nukissiorfiit.  

 

Der skal i øvrigt henvises til, at en omdannelse til aktieselskab kan give en mere effektiv 

drift og langsigtet investeringshorisont, som opvejer de ulemper og evt. 

meromkostninger der også vil være ved en omdannelse.  

 

Endelig skal jeg henvise til, at den endelige finansieringsmodel for Nukissiorfiits 

investeringer vil indgå i det kommende beslutningsforslag, jf. svar til spørgsmål 1. 

 

3. Hvis Nukissiorfiit låner penge på det private marked i stedet for i Landskassen, 

så vil rentebetalingen for disse lån gå til de private investorer. Til gengæld vil 

Landskassen miste indtægter i form af manglende renteindtægter. Hvordan vil 

Naalakkersuisut finansiere disse manglende indtægter? 

 

Naalakkersuisut forventer, at virkningen af en eventuel omdannelse af Nukissiorfiit på 

landskassen, vil blive en del af det beslutningsgrundlag, som Inatsisartut vil skulle tage 

stilling til vedr. eventuel omdannelse af Nukissiorfiit til et aktieselskab.  

 

En reduktion i udlån til Nukissiorfiit kan frigive likviditet til at foretage andre rentable 

investeringer. Den samlede effekt vil være afhængig af rentabiliteten i disse alternative 

investeringsprojekter. Der henvises i øvrigt til besvarelse af spørgsmål 1. 

 

4. Hvordan vil Naalakkersuisut sikre, at forbrugerne og erhvervslivet ikke kommer 

til at opleve prisstigninger som følge af en eventuel omdannelse af Nukissiorfiit til 

et aktieselskab? 

 

 

Lad mig indledningsvist sige, at Naalakkersuisut ikke mener, at prisstrukturen skal 

ændres i forbindelse med en omdannelse af Nukissiorfiit til et aktieselskab. 
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Naalakkersuisut har med andre ord ingen intentioner om at sætte prisdannelsen fri, 

såfremt Nukissiorfiit omdannes.  

 

Udgangspunktet er derfor, at prisstrukturen videreføres og forbrugerne vil derfor forsat 

blive beskyttet med maksimalpriser på el og vand. 

 

De økonomiske konsekvenser af en eventuel omdannelse vil blive en del af 

beslutningsgrundlaget, som Inatsisartut vil skulle tage stilling til vedr. eventuel 

omdannelse af Nukissiorfiit.  

 

5. Man må gå ud fra at Nukissiorfiit efter at være omdannet til et aktieselskab ikke 

længere er omfattet af Offentlighedsloven herunder adgang til aktindsigt. Hvordan 

vil Naalakkersuisut sikre, at offentligheden fortsat får mulighed for klageadgang 

og indsigt i dispositionerne fra Nukissiorfiit? 

 

Ligesom de øvrige punkter, vil muligheder for klageadgang og offentlig indsigt i 

Nukissiorfiits virksomhed, vil blive en del af et beslutningsgrundlag, som Inatsisartut vil 

skulle tage stilling til vedr. eventuel omdannelse af Nukissiorfiit.  

 

Jeg håber, at du finder mine besvarelser fyldestgørende. Arbejdet med en omdannelse 

pågår stadig, og det er derfor på en række punkter ikke muligt at give de endelige svar.  

 

 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Kim Kielsen 


